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گزارش خبر

فرمانده ستاد مقابله با کرونای پایتخت:
تهران باید ۱۰ روز تعطیل شود

شرق: ســخنگوی وزارت بهداشت از جان باختن  �
۱۷۴ بیمار کووید۱۹ در ۲۴ ســاعت گذشته خبر داد و 
گفت: متأسفانه مجموع جان باختگان این بیماری به 
۶۳ هزار و ۵۰۶ نفر رســید. سیماسادات لاری گفت: 
«از ۱۶تــا ۱۷ فروردین ۱۴۰۰ و بر اســاس معیارهای 
قطعی تشــخیصی، ۱۷ هزار و ۴۳۰ بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که دو هزار و ۳۶۹ 
نفر از آنها بستری شــدند». به گفته او، چهار هزار و 
۱۳۸ نفــر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های 
مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار 
دارنــد. در حــال حاضر ۸۸ شهرســتان قرمز و ۱۳۹ 
شهرستان نارنجی هستند و بر اساس مصوبات ستاد 
ملی مقابله با کرونا مســافرت «از» و «به» شهرهای 
با وضعیت قرمز و نارنجی ممنوع اســت. همچنین 
۱۹۸ شهرســتان در وضعیت زرد و ۲۳ شهرستان در 

وضعیت آبی قرار دارند.
همچنین با اعلام رنگ قرمز کرونایی در پایتخت، 
جلســه اضطراری ســتاد کرونای اســتان تهران به 
منظور آمادگی بیمارســتان ها برای پذیرش بیماران 
برگزار شد. در این جلســه فرمانده عملیات مقابله 
با کرونا در کلان شهر تهران با بیان اینکه متأسفانه با 
جدی نگرفتن توصیه های کارشناسان نظام سلامت، 
امروز شاهد وقوع یک سناریوی تلخ هستیم که نباید 
رخ می داد، از ثبت رکورد بی ســابقه در بستری های 
کرونا در تهران خبر داد و گفت: «پیشــنهاد ما برای 
گذر از این بحران، تعطیلی یک هفته تا ۱۰ روزه استان 
تهران اســت و آن را به معاون اول رئیس جمهور، 
وزیر کشــور و وزیر بهداشــت اعلام کرده ایم». دکتر 
علیرضــا زالــی اظهار کــرد: «میزان بــالای ابتلا و 
سرعت انتقال ویروس موجب شده تا سرایت پذیری 
کووید۱۹ در موج جدید کرونا، بسیار بیشتر از دفعات 
قبل باشــد. هفته آینده، هفته ای بسیار سخت برای 
پایتخــت خواهد بود. تجربه اخیر خوزســتان که با 
گونه جهش یافته کرونا ویروس رخ داد، در تهران نیز 
در حال تکرار است و باید تمهیداتی متفاوت از قبل 
برای مدیریت این بحران داشته باشیم. میزان بستری 
بیماران کرونایی به چهار هزار و ۴۰۰ تخت در استان 
تهران رســیده و هزار و ۱۲۰ نفر از این بیماران یعنی 
حدود ۲۵ درصد آنهــا در بخش های مراقبت ویژه 
هســتند». او با اشاره به میزان بســتری هزار و ۱۰۰ 
بیمار در روز سه شــنبه، خاطرنشان کرد: «در ۱۴ ماه 
گذشته چنین رکوردی در اســتان تهران ثبت نشده 
بود که نشــانه نگران کننده ای بــرای روزهای آینده 
اســت. اولین شــاخص تغییریافته میزان مراجعه 
ســرپایی افراد علامت دار به بیمارستان هاســت که 
به شکل چشــم گیری افزایش پیدا کرده که البته با 
بازگشــایی درمانگاه ها و مطب های خصوصی بعد 
از تعطیــلات نــوروز احتمال تغییر دارد. شــاخص 
بعدی میــزان چرخش ویروس در اســتان اســت 
که بر اســاس گزارش های معاونت های بهداشت 
سه دانشــگاه ایران، تهران و شــهید بهشتی به ۴۷ 
درصد رســیده و این یعنی از هر دو بیمار مشکوک، 
جــواب آزمایش PCR یک نفر مثبت اســت که اگر 
جواب های منفی کاذب را هم در نظر بگیریم، عدد 
واقعی بالاتر هم می شــود». رئیس ســتاد کرونای 
استان تهران گفت: «هرم سنی مبتلایان تغییر کرده 
و بر اساس گزارش های دو هفته ابتدایی سال ۱۴۰۰، 
بالغ بر ۴۳ درصــد بیماران بستری شــده بالای ۶۰ 
سال داشــتند و ۷۵ درصد مرگ ومیر هم در همین 
گروه سنی بوده اســت. تعداد مبتلایان زیر ۱۰ سال 
به ۸.۲ درصد رسیده که نشان می دهد نرخ بستری 
و مرگ ومیر در گروه های ســنی پایین تر نیز در حال 
تغییر اســت». زالــی با بیان اینکه بیشــترین میزان 
مرگ ومیر در اسلامشــهر، بهارســتان، شرق و مرکز 
تهران رخ داده است، افزود: «در این مدت بیشترین 
مراجعه سرپایی را در پاکدشــت، مرکز و بخشی از 
شــمال تهران و بیشترین بستری را در شرق، مرکز و 
بخشــی از جنوب تهران شاهد بودیم. متأسفانه در 
روز ۱۶ فروردین ۵۶ نفر از شــهروندان تهرانی را به 
دلیل کرونا از دست دادیم و با بررسی پرونده آنها به 
این نتیجه رسیدیم که افراد فوت شده تقریبا به همه 
مناطق تهران تعلــق دارند و به جغرافیای خاصی 

اختصاص ندارند».
زالــی با بیان اینکه در این فوت شــدگان از کودک 
یک ساله تا پیرمرد ۸۵ســاله وجود دارد، افزود: «این 
الگو در همه استان های کشــور در حال شکل گیری 
اســت و تا اوایل هفته آینده همه اســتان ها به یک 
وضعیت همگن می رســند». رئیس ســتاد کرونای 
استان تهران خاطرنشان کرد: «پیشنهاد ما برای گذر 
از این بحــران، تعطیلی یک هفته تا ۱۰ روزه اســتان 
تهران اســت و آن را به معــاون اول رئیس جمهور، 
وزیر کشور و وزیر بهداشت اعلام کرده ایم. تقاضای ما 
واکسیناســیون سریع کادر درمان بوده و خوشبختانه 
وزیر بهداشــت موافقت کرده اند کــه ۵۳۰ هزار نفر 
فعــال در حوزه بهداشــت و درمان کشــور، چه در 
بخش خصوصی و چه دولتــی، در کوتاه ترین زمان 
واکسینه شــوند». بنا بر اعلام روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی ایران، دکتر نادر توکلی، معاون درمان 
ستاد کرونای استان تهران، نیز در ابتدای این نشست 
اظهار کــرد: «در پنــج روز اخیر آمار ابتلا به شــدت 
بالاتر رفته و دو روز گذشــته در هر ۲۴ ســاعت بالغ 
بر هــزار بیمار مبتلا به کووید ۱۹ در بیمارســتان های 
استان تهران بستری شده اند. میزان مراجعه و درمان 
ســرپایی بیماران نیز روزانه به پنج هزار نفر رســیده 
است. در حال حاضر ۱۰۳ بیمارستان از مجموع ۱۷۵ 

بیمارستان استان تهران درگیر کرونا هستند».

اعلام جدیدترین
 آمار مشمولان غایب

شــرق: رئیس اداره سرمایه انســانی سرباز ستاد  �
کل نیروهای مســلح تعداد کل مشــمولان غایب در 
کشــور را حدود دومیلیون و ۹۰۰ هزار نفر اعلام کرد 
و گفت: هیچ برنامه ای برای بخشــودگی ســربازان 
غایــب وجود نــدارد. امیر غلامرضــا رحیمی پور در 
پاســخ به پرسشــی درباره مدت آموزش سربازی در 
مراکز آموزش با توجه به شرایط کرونا نیز گفت: «این 
موضوع در حال بررســی اســت و با توجه به شرایط 
کرونا در شــهرهایی کــه مراکز آمــوزش در آن قرار 
دارند، تصمیم گیری خواهد شد. آنچه مهم است این 
است که هیچ مرکز آموزشی ای به شکل سرخود کار 
نخواهد کرد؛ اما برخی از مراکز آموزشــی دوره های 
تخصصی نیز دارند. از این رو ممکن اســت چندروزی 
آموزش های آنها طولانی تر شــود اما در ســالی که 
گذشــت هیچ مرکزی دوره آموزشــی اش بیشــتر از 
۴۵ روز نبود». رحیمی پور در پاسخ به پرسشی مبنی 
بر اینکه آیا برنامه ای برای بخشش سربازان غایب بر 
اساس سال تولدشان وجود دارد یا خیر؟ گفت: «هیچ 
بخششــی برای سربازان غایب در دستور کار نیست و 
توصیه ما به این افراد این است که منتظر بخشودگی 
نباشــند و وارد غیبت نشوند. آخرین بخشودگی سنی 
که اعلام شد برای متولدین سال ۵۴ و قبل از آن بود 
و برای متولدین پس از این ســال نیز هیچ برنامه ای 
وجــود ندارد. البتــه عمده غایبان مــا مربوط به این 
سال ها نیســتند و اتفاقا اکثر آنان در همین چند سال 
اخیر و پس از اجرای طرح جریمه ریالی مشــمولان 
غایب وارد غیبت شدند. متأســفانه این قانون سبب 
شــد تا تعداد غایبان سربازی به دو برابر افزایش پیدا 
کند و مــا در حال حاضر حدود دو میلیون و ۹۰۰ هزار 

مشمول غایب داریم».

کشف بیش از  ۲۶ تن مواد مخدر
 در  پایتخت

ایســنا:  رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران  �
بزرگ از کشــف بیش از ۲۶ تن انواع مــواد مخدر در 
پایتخت خبر داد. سرهنگ عبدالوهاب، درباره عملکرد 
پلیس مبارزه با مواد مخدر پایتخت در سال ۹۹ گفت: 
در ســالی که گذشــت همکاران من در پلیس مبارزه 
با مــواد مخدر تهران بــزرگ توســعه همکاری ها با 
پلیس های تخصصی و فرماندهی انتظامی استان های 
دیگر را در دستور کار خود قرار داده و اشراف اطلاعاتی 
خود بر سوداگران مرگ را نیز افزایش دادند. در راستای 
این اقدامات نیز ما شــاهد افزایش ۱۸ درصد کشفیات 
انواع مواد مخدر در مقایسه با سال ۹۸ بودیم و بیش 
از ۲۶ تــن انواع مواد مخدر را کشــف و ضبط کردیم. 
میزان کشــفیات مواد روان گردان نیز ۱۸ درصد بیشتر 
از ســال ۹۸ بود. رئیس پلیس مبــارزه با مواد مخدر 
تهران بزرگ با بیان اینکه در دستگیری قاچاقچیان نیز 
۲۵ درصد افزایش در مقایســه با ســال ۹۸ داشتیم، 
گفــت: طرح های پلیس مبارزه با مــواد مخدر نیز در 
این مــدت افزایشــی پنج درصدی داشــت. در بحث 
معتــادان متجاهر تقریبــا بیش از ۴۱ هــزار نفر را در 
تهران جمع آوری کردیــم که بعضی از این افراد چند 
بار جمع آوری شده و به دلایلی مانند کبر و صغر سن، 
بیماری هــای عفونی خاص و... با منع پذیرش روبه رو 

شده اند.

آغاز ثبت سفارش کتاب های درسی 
از ۲۲ فروردین

شــرق: محمد علوی تبار، معاون توسعه منابع و  �
پشــتیبانی ســازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی 
درباره فرایند ثبت سفارش و خرید اینترنتی کتاب های 
درســی ســال تحصیلــی ۱۴۰۰-۱۴۰۱ توضیــح داد: 
طبــق هماهنگی هــای صورت گرفته ثبت ســفارش 
کتاب های درســی بــرای تمام پایه هــای تحصیلی و 
رشــته ها از ۲۲ فرودیــن آغاز خواهد شــد و ثبت نام 
پایه هــای ورودی اول، هفتــم و دهــم از ششــم تیر 
آغاز می شــود. ســفارش کتاب ها تنها از طریق سایت
 irtextbook.ir یا irtextbook.com انجام خواهد شد. 
معاون توسعه منابع و پشــتیبانی سازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی درخصوص اینکه ثبت سفارش 
کتاب های درســی تا چه زمانی ادامه خواهد داشت، 
گفــت: برای گروه میان پایــه (پایه های تحصیلی دوم 
تا ششــم، هشــتم و نهم، یازدهــم و دوازدهم) تا ۲۲ 
خــرداد فرصــت ثبت ســفارش وجــود دارد و برای 
پایه های ورودی اول، هفتم و دهم نیز تا ۱۶ شــهریور 
این امکان دیده شــده اســت. فرایند توزیع کتاب های 
درسی سال تحصیلی نیز از ۲۲ اردیبهشت آغاز خواهد 
شــد. وی با اشــاره به اینکه از ۱۲ تیر امکان ویرایش 
و اصلاح اطلاعات فراهم اســت، یادآور شــد: در این 
زمان، خانواده هایی که فرزندشــان از مدرســه ای به 
مدرسه دیگر منتقل شده یا تغییر رشته داشته باشند، 
می تواننــد اطلاعــات را ویرایش کننــد. درخصوص 
قیمت خرید کتاب های درســی باید بگویم که امسال 
ســعی شــد با حداقل قیمت و کمتریــن افزایش در 
اختیار دانش آموزان کشورمان قرار گیرد که در نهایت 
با میانگین ۲۵ درصد افزایش نســبت به سال قبل در 
پایه های مختلف این کتاب ها در اختیار دانش آموزان 
قرار خواهد گرفت. علوی تبار در مورد قیمت ها ادامه 
داد: برای پایه های تحصیلی ابتدایی بیشــترین قیمت 
۴۲هــزارو ۵۰۰ در هفتــم تا نهم ۶۴هــزارو ۵۰۰ و در 
پایه های تحصیلی دهم تا دوازدهم در رشــته ریاضی 
مبلغ ۸۸هزارو ۷۰۰ و در رشته علوم تجربی ۸۴هزارو 

۲۰۰ خواهد بود.

شرق: روز گذشــته شــهردار تهران به همراه معاونان 
خود میهمان شورای شهر تهران بودند. ماجرای شلیک 
تــوپ در میــدان آزادی، حواشــی مطرح شــده درباره 
حاجی فیروز و همچنین بودجه شهرداری از موضوعات 

مطرح شده در جلسه روز گذشته شورای شهر بود.
پیروز حناچی با حضور در دویست و هشتاد وچهارمین 
جلســه شــورای شــهر تهران در قالب ارائــه گزارش 
عملکرد شهرداری تهران گفت: «به طور قطع سال ۹۹ 
یکی از سخت ترین سال های نظام مدیریت شهری بوده 
است. همراه با تورم شــدید که تأثیر خود را بر افزایش 
خدمات در شهر گذاشته بود، کاهش درآمدها و شرایط 
کرونایی نیز وجود داشــت و از ســوی دیگر شرایطی را 
خودمان در جهت قول هایی کــه به مردم داده بودیم، 
ایجاد کــرده بودیم. نگاه جدید به میدان های شــهری، 
بازنگری در طرح تفصیلی محــدوده ۱۰۸هکتاری برج 
میلاد و شــیوه برگزاری آن و ابلاغ نهایی طرح تفصیلی 
منطقه ۲۲ از اقدامات شــهرداری تهران بود. در حوزه 
معاونت برنامه ریزی و بودجه نیز تحولات بســیاری به 

وجود آمد».
حناچی با بیان اینکه ارزیابی سازمان ها و شرکت ها 
به شــکل علمی و کاهش نیروهای انســانی به زیر ۶۰ 
هزار نفر توسط این حوزه تعقیب می شد، گفت: «اکنون 
مــا به وقایــع ۱۳۰۰ مراجعه می کنیــم. در آینده نیز به 
وقایع این روزها مراجعه خواهد شد. جلسه هم اندیشی 
روز یکشــنبه هفته آینده با اعضای شورای شهر به سال 
۱۴۰۰ معطوف خواهد شد. سال ۱۳۹۹ را مرور کوتاهی 
می کنیم که چه اقداماتی انجام داده ایم. انضباط مالی 
و فیزیکی در شهر از قول هایی است که مدیریت شهری 
بــه مردم داده بود. امیدوارم در ســال جدید که ســال 
انتخابات و تغییر اســت، تلاش کنیم ایــن نگاه فارغ از 
آنکه چه کســی مدیر شهر باشــد ادامه پیدا کند. برای 
نهادینه شــدن این تجربه نیاز اســت چند دوره در شهر 
پشــت سر گذاشــته شــود و امیدواریم هر فردی که به 
عنوان مدیر شــهر انتخاب می شود، این مسیر را تعقیب 
کند. این ریل گذاشته شده است و اعضای شورای شهر 
هم در قانون برنامه سوم و هم در بودجه سالانه اثرات 
این روند را مشــاهده کرده اند. امیدوارم امسال که سال 
انتخابات و تغییر اســت، تلاش کنیم این نگاه ادامه پیدا 
کند و هر کســی که مدیریت شهری می شــود این ریل 

گذاشته شده را تعقیب کند».
شــهردار تهران در بخش دیگــری از صحبت های 
خود با اشــاره بــه تحقق بیــش از ۹۰درصدی بودجه 
در ســال ۱۳۹۹ گفت: «بودجه سال گذشته بیش از ۹۰ 
درصد محقق شــده که هنوز روی سامانه قرار نگرفته 
اســت. در روزهای آخر ســال اوراق مشارکت سال ۹۹ 
با عاملیت بانک شــهر حل شد و در جلسه ای با حضور 
جهانگیــری و مســئولان بانک مرکزی، بانک شــهر به 
عنوان بانک عامل پذیرفته شــد. موضوع بورسی شدن 
شرکت های همشهری و شــهروند را تعقیب کردیم که 
شهروند مشــکلات کمتری دارد اما همشهری به دلیل 
زیان انباشــته سنوات گذشته با مشکلاتی روبه رو است. 
بهره برداری از ۳۹ کیلومتر خط جدید مترو و بهره برداری 
از چند ایســتگاه مترو از دیگر اقداماتی بود که در سال 
۹۹ به نتیجه رســید. بدون مناسب ســازی ایســتگاهی 
افتتــاح نشــد و در ســال ۹۹، ۱۰۴ دســتگاه پله برقی و 
۵۷ آسانســور را بــا هــدف مناسب ســازی فضاها به 
بهره برداری رســاندیم. بهره برداری از سه رام قطار در 
ســال ۹۹ و یک رام قطار ســه واگنه ملی که پنجشنبه 
هفته جاری رسما و با حضور رئیس جمهور بهره برداری 

می شود از دیگر اقدامات بود».
وی با بیــان اینکه ســه هزار و ۷۵۰ میلیــارد اوراق 
مشــارکت در ســال ۹۹ منتشــر شــد، گفت: «سه هزار 
میلیارد اوراق مشــارکت نیز بــرای اورهال کردن ناوگان 
مترو در ســال ۹۹ انجام شــد. ۱۲۰ دســتگاه اتوبوس و 
۱۲۰ دستگاه مینی بوس به ناوگان اضافه شد و بازسازی 
و نوســازی ۹۵۵ دســتگاه اتوبوس دوکابین در دستور 
کار قرار گرفت. در ســال گذشــته ۷۴ دستگاه اتوبوس 

دوکابین بازسازی و به ناوگان اضافه شد».
حناچی در ادامه با اشــاره به توسعه ۳۰۰ کیلومتر 
مســیر پیــاده و دوچرخه ســواری در تهــران گفــت: 
«بهره برداری از بزرگراه شــهید رســتگار، ادامه احداث 
خیابان اســتاد معین، افتتاح بال غربی زیرگذر گلوبندک 
که تا خرداد قول داده شــده اســت تا بال شرقی نیز به 
افتتاح برســد و همچنین محور قطــار تهران-تبریز به 

طول ۹ کیلومتر در حال پیگیری و انجام است».
وی بــا اشــاره بــه اقدامــات انجام شــده در حوزه 
شهرســازی گفــت: «پــروژه فدائیان اســلام، تصویب 
بافت های فرســوده و اضافه شدن بخش هایی به بافت 
فرسوده که امکان استفاده از تسهیلات دولتی را ایجاد 
می کنــد از جملــه اقداماتی بود که انجام شــد. پروژه 
نفرآباد شــهرری با نگاه ایرانی-اسلامی مورد تصویب 
قــرار گرفت. نــگاه جدید بــه میدانگاه های شــهری و 
بهره بــرداری از آنها از دیگر اقدامــات بود. بازنگری در 
طــرح تفصیلی برج میلاد که شــیوه عملیــات در گود 
پرخطــر برج میــلاد را نیز تحــت تأثیر قــرار می داد و 
بازنگــری در طرح تفصیلی منطقه ۲۲ از دیگر اقدامات 
انجام شده بود. کاهش نیروی انسانی شهرداری تهران 
به زیر ۶۰ هزار نفر نیز از اقداماتی است که ترغیب شد. 
در عین حال که ســال ســختی را پشت ســر گذاشتیم، 
اما سال بســیار پربرکتی بود و تلاش کردیم با توجه به 
اینکه در آســتانه انتخابات قرار داریم، شهرداری درگیر 

حاشیه های انتخابات نشود».
شــهردار تهران به برخی اتفاقات نادر که ســال ها 
از آن گذشــته بود و در سال ۹۹ به ســرانجام رسید نیز 
اشــاره کرد و توضیــح داد: «پروژه فدائیان اســلام بعد 
از سالیان ســال به نتیجه رســید. در کمیسیون ماده ۵ 
مصوب شد. بحث بافت های فرسوده هم در کمیسیون 
ماده ۵ و هم در شــورای عالی شهرســازی به تصویب 
رسید. مشــکل بخش هایی از محدوده های محلات که 
شرایط افزوده شدن به بافت فرسوده به منظور استفاده 
از تســهیلات دولــت را داشــتند نیز حل شــد. نفرآباد 
شهرری با نگاه معماری ایرانی- اسلامی مورد تصویب 
قرار گرفت. محله های کن و فرحزاد به تصویب رسیده 
شــد. همین طور نــگاه جدید در میدانگاه های شــهری 
و بهره برداری از آنها که امیدواریم با شــدت بیشــتری 
تعقیب شــود. بازنگری در طرح تفصیلی ۱۰۸هکتاری 
برج میلاد و گود خطرناک برج و شیوه بارگذاری آن هم 

در همین طرح تعیین تکلیف شد».
حناچی در ادامه صحبت هایش به حوزه برنامه ریزی 
و بودجه نیز اشــاره کرده و گفــت: «تحولات زیادی در 
این حوزه به وجود آمد. شــیوه بودجه ریزی سال ۱۴۰۰ 
هنوز ابلاغ نشــده اســت. ارزیابی عملکرد سازمان ها و 
شرکت ها به شــیوه عملی با اطلاعاتی که از خودشان 
به دست آمد، در دستور کار بود. کاهش نیروی انسانی 
شــهرداری تهران به زیر ۶۰ هزار نفر از اتفاقاتی بود که 
توسط این حوزه تعقیب شد. با تصویب شورا تغییراتی 

در این حوزه ها در سال ۱۴۰۰ ایجاد خواهد شد».
نژادپرســتی  بر  شــهردار  فرهنگی  معــاون  اصرار 

حاجی فیروز
محمدرضا جوادی یگانه، معاون فرهنگی اجتماعی 
شــهردار تهران نیز با حضور در صحن شورای شهر در 

دویست و هشــتادو چهارمین جلســه به ارائه گزارش از 
اقدمــات انجام شــده در نــوروز ۱۴۰۰ پرداخت و گفت: 
«مهم ترین برنامه مــا کارناوال نوروزی ۱۴۰۰ بود و ۵۰۰ 
اجرا در همه مناطق انجام شــد. نوای نواحی در ۱۴۰۰ 
برنامــه بعدی بــود و با توجه به اینکه امســال فضای 
سفر برای همشــهریان کمتر فراهم بود، این فضا ایجاد 
و ۶۳ اجرای موســیقی محلی اقوام اجرا و بسیار مورد 
استقبال قرار گرفت. جشن سال تحویل در میدان آزادی 
اجرا شــد. با توجه بــه بی توجهی که بــه اصلی ترین 
پلازای شهری می شد، با اجرای برنامه نوروز و دو شب 
کنسرت، مجموعه برج بسیار جذاب تر و بهتر دیده شد».
جوادی یگانــه تصریح کــرد: «در ســال ۵۶ در این 
فضا ۱۶ توپ شــلیک شــد. امســال به مجموعه برج 
آزادی اطلاع دادیم و همــکاری لازم را در این ماجرا با 
ما داشــتند و این موضوع که گفتنــد از ماجرا بی اطلاع 
بودند، ناقص بوده اســت. مسئله شلیک توپ در میدان 
آزادی در صلاحیــت و تخصــص ما نیســت، از ارتش 
درخواســت کردیم و با اســتانداری و نهادهای نظامی 
نیز مکاتبه داشــتیم. شب قبل از اجرا این نگرانی ها بود 
و ایــن نگرانی را اعلام کردیم و جواب گرفتیم. شــلیک 
تــوپ در میدان آزادی نه آن قدر صدای بلندی داشــت 
که بخواهم گوشم را بگیرم و نه موج آن چنانی داشت. 
مــا از فرمانده میدان تقاضا کردیــم و توضیح داد و آن 
توضیح منتشر شــد. جایابی و نوع شلیک توسط ارتش 
انجام شــد. طراح برج بر اساس عکس هایی که منتشر 
شده می گوید این عکس ها هیچ ربطی به شلیک ندارد 
و توضیحات لازم را داد. شــلیک توپ یک سنت خوب 
تهرانی است که باید احیا شود. تخصص ما نبوده است 
و ما کاری نکردیم و از قبل به ما اطمینان داده شــد اما 

در سال های بعد باید دقت بیشتری شود».
وی در ادامه توضیحاتی درباره بخش نامه پرهیز از 
استفاده از رنگ سیاه در چهره حاجی فیروز داد و گفت: 
«مســئله حاجی فیروز موضوعی است که از ۲۰ اسفند 
و با شــروع کارناوال های نوروزی به دلیل صورت سیاه 
حاجی فیروز مورد انتقاد واقع شد. این مسئله چند بعد 
متفاوت دارد که در این بخش نامه به آن اشــاره شــد؛ 
یک بعد آن اســاطیری اســت، بعد دوم هنری و بخش 
ســوم موضوع تاریخی و بازگشت به برده داری در ایران 
به ویژه در دوره قاجار اســت که کمتر به آن اشاره شده 
اســت. بعد چهارم آن اجتماعی است و اینکه بخشی 
از مردم ایران که پوســت تیره تری دارند از این موضوع 
ناراحت می شوند و آن را توهین به خود تلقی می کنند. 
مــا در برنامه خــود کاری به حاجی فیروز شــهر تهران 
نداریم اما آنچه شــهرداری تهران اجرا می کند و با پول 
مردم تهران اجرا می شــود نباید واجد توهین به بخشی 
از مردم ایران و موضوع غیراخلاقی باشد. منحصرا برای 
صورت سیاه حاجی فیروزهایی که توسط کارناوال های 
شــهرداری تهران اجرا می شده این بخش نامه را دادیم 
و در روزهای بعدی صورت سفید حاجی فیروز استفاده 
شد. این موضوعی نیست که یکباره انجام شده باشد».

معــاون شــهردار تهران تأکیــد کرد: «اصــرار دارم 
که موضوع نژادپرســتی اســت و باید بدانیــم که رفتار 
مطلوبی نیســت. می دانســتیم که مــورد انتقاد واقع 
می شــویم و جالب اســت بســیاری می گویند اقدامی 

نمایشــی بوده اســت؛ اما معتقدم یکــی از مثبت ترین 
اقدامات در شــهر تهران اســت. باید تلاش کنیم که در 
تهران لباس و لهجه دیگران مســخره نشود، مهاجران 
مورد تمسخر واقع نشوند و آنچه را که به ما بازمی گردد 
و در سطح قانونی است، اجرا کردیم. اگر دستورالعمل 
نبود این اقدام نمی شــد و تلنگری زدیم که حساسیت و 
حساس شــدن به این موضوع از طریق مدیریت شهری 

انجام شد».
عملکرد ضعیف شهرداری در  استقبال از  نوروز

دویست وهشــتادوچهارمین  در  نظــری  حجــت 
جلسه علنی شورا پس از ا ســتماع گزارش محمدرضا 
جوادی یگانه گفت: «از چند جهت نمی توان به کارنامه 
معاونت مذکور در نــوروز نمره قبولی داد. تا زمانی  که 
بخش نامه پرهیز از اســتفاده حاجی فیروز صادر نشده 
بــود، فکر نمی کردیم حاجی فیروز به ما طعنه می زند و 
با این اقدام به موضوع نژادی دامن زده شــد؛ با وجود 
اینکه پیش از این به آن فکر هم نمی کردیم. نمی شــود 
بر اســاس یــک فرضیــه بخش نامه بدهیم و شــهر و 
مملکتی را بــه هم بریزیم. بنابرایــن خواهش می کنم 
شهر و شــهروندان را در این شرایط دشــوار ملتهب تر 
نکنیــد». نظری با بیان اینکه ما در شــرایط موجود نیاز 
به نشاط داریم، افزود: «اما اقدامات شهرداری در نوروز 
۱۴۰۰ نسبت به سال های گذشته هم ضعیف تر بود و در 
واقع به اســتقبال نوروز نرفتیم. شهرداری باید برای هر 
اقدامی مصوبه شورا را دریافت کند و خواهش می کنم 
در مــاه رمضان برای ضیافت الهی برنامه ویژه داشــته 

باشیم تا کم کاری های نوروزمان جبران شود».
سیاســت گذاری شــأن شوراســت و اجــرا شــأن 

شهرداری است
همچنیــن محمدجواد حق شــناس ضمــن تبریک 
ســال نو گفت: «از شــهرداری تهران کــه در روزهایی 
که شــهر درگیــر کرونا بود ســاعات مفرحــی را برای 
شــهروندان بــه  وجود آوردند، تشــکر و سپاســگزاری 
می کنم. سیاســت گذاری شــأن شوراســت و اجرا شأن 
شهرداری اســت. قطعا به یاد داریم در این دوره برای 
اولین بار نوروزخوانی را از درِ شــورای شهر آغاز کردیم 
و شــهرداری نیز در دوره های آقایان نجفی، افشــانی و 
حناچی تــلاش کردند نوروز و شــادی را به  عنوان یک 
مســئله جدی و اصلی در میان شــهروندان دنبال کنند 
که این رویکرد در سال گذشته علی رغم کرونا تبدیل به 
مســئله جدی ما شــد و یکی از موفقیت های این دوره 
توجه به اهمیت نوروز بود. امسال نیز شاهد برنامه های 
ارزشــمندی در پارک ها، بوســتان ها و میادیــن بودیم. 
به ویژه حضور موســیقی اقوام و ملل در شهرستان ها و 

تهران که به شدت مورد استقبال قرار گرفت».
رئیــس کمیســیون فرهنگی اجتماعــی ادامه داد: 
«متأسفانه یک رویکرد نادرست و نابجا با بخش نامه ای 
که جنــاب آقای جــوادی ارائه کرده اند بــا موضوعی 
که در کشــور و شــهر ما هیچ وقت موضوعیت نداشته 
اســت، ایجاد شــد. چند هزار ســال از تاریــخ نوروز در 
کشــور ما می گذرد و نمادهایی مثل نوروز، ســیزده بدر، 
چهارشنبه سوری و حاجی فیروز و مواردی از این دست 
جزء سنت ها و فضاهایی است که بخش نامه پذیر نیست. 
موضــوع تبعیض  نژاد در غرب وجود دارد و محققان و 
چهره های ارزشمندی سال هاست افتخارشان این است 
که در رابطه با احقاق حقوق سیاهان تلاش کنند، اما این 
مسئله ایران ما نیســت. در ایران هیچ گاه مسئله نژادی 
وجود نداشته است. ما مســئله سیاه و سفید نداشتیم. 
اینکه ما خودمان مسئله ای را که از تلویزیون بیگانه ای 
که از عربستان سعودی حقوق می گیرد، استارت بزنیم 
و در دام آن بیفتیم اتفاق بســیار نگران کننده ای اســت. 
قطعا نباید این اتفــاق می افتاد و باید بخش نامه ای که 
صادر شد پس گرفته می شد. ما تذکر دادیم که اصلاح 
شــود و شــهرداری باید بداند کجا نشسته است و وارد 
سیاست گذاری نشود. خواهش می کنم این بخش نامه 
اصلاح شود و اگر مسئله ای وجود دارد از شورای شهر 

و کمیسیون فرهنگی اجتماعی در نظر گرفته شود».

حناچی در صحن علنی شورای شهر:

شهردار بعدی انضباط مالی در شهر  را دنبال کند

مترجمان: نیما فاتح و دامون افضلى

چرا تقسیم واکسن کرونا به طرحی دقیق نیاز دارد؟
پاندمــی کرونا زندگــی را در کل جهان مختل کرده و بیــش از دو میلیون 
نفر را به کام مرگ فرو برده اســت. تاکنون کشــورهای ثروتمندتر بسیار بیشتر 
از کشــورهای فقیر واکسن کرونا خریده اند. برنامه تقسیم عادلانه واکسن کرونا 
در جهان؛ کوواکس، امیدوار اســت در کمتر از یک سال بیش از دو میلیارد دوز 
واکســن به مردم ۱۹۰ کشــور جهان تحویل دهد. کوواکس به ویژه می خواهد 
اطمینان حاصل کند که ۹۲ کشــور فقیرتر دنیا هم زمان با ۹۸ کشور ثروتمندتر 
دنیا به واکسن دسترسی پیدا خواهند کرد. این طرح از سوی سازمان بهداشت 
جهانــی (WHO) هدایت و رهبری می شــود و همچنین دو ســازمان بزرگ 
 Cepi (اتحاد جهانی واکســن) و Gavi بین المللی نیــز در آن همکاری دارند؛

(ائتلاف برای نوآوری در زمینه آمادگی برای اپیدمی ها).
بودجه کوواکس چگونه تأمین می شــود و کدام کشــورها می توانند از آن 

سود ببرند؟
کوواکس شش میلیارد دلار سرمایه جمع کرده است، اما مسئولان این طرح 
می گویند برای تحقق هدف شان در سال ۲۰۲۱، به حداقل دو میلیارد دلار دیگر 
نیز نیاز دارند. ایالات متحده چهار میلیارد دلار در ماه دسامبر و دولت انگلیس 
۷۳۴ میلیون دلار پرداخت کرده اند. یکی از اولین اقدامات رئیس جمهور بایدن 
در کاخ ســفید، ادامه همکاری ایالات متحده با برنامــه کوواکس بود (که به 
دســت ترامپ قطع شــده بود). بریتانیا ۴۰۰ میلیون دوز واکسن سفارش داده 
که مقدار زیادی از آن اضافه خواهد آمد. این کشور تعهد کرده است که بیشتر 
مازاد واکســن  خود را به کشــورهای فقیرتر اهدا خواهد کرد. امانوئل مکرون، 

رئیس جمهور فرانسه هم گفته اســت کشورهای ثروتمندتر باید تا پنج درصد 
از واکســن های موجودشان را به کشــورهای فقیرتر ارســال کنند. کشورهای 
کم درآمدی که به احتمال زیاد اولین واکسن ها را دریافت می کنند، عبارت اند از 
افغانستان، هائیتی، جمهوری دموکراتیک کنگو، اتیوپی و سومالی. اگرچه دوز 
اول واکســن توسط کوواکس به کشورهای کم درآمد یا با درآمد متوسط تعلق 
خواهد گرفت، اما برخی از کشورهای پردرآمد مانند کانادا نیز خواهان استفاده 
سهمیه خود در کوواکس شــده اند؛ این کشور از تصمیم خود برای استفاده از 

عرضه اولیه واکسن از طریق کوواکس دفاع کرده است.
کوواکس چه واکسن هایی را توزیع می کند؟

سازمان بهداشــت جهانی (WHO) واکسن آکسفورد  ـآســترازنکا را تأیید 
کرده و آن را از طریق کوواکس توزیع و ارائه خواهد کرد. Gavi (اتحاد جهانی 
واکسن) نیز ۳۴۰ میلیون دوز واکسن آکسفورد و حدود ۱٫۲ میلیون دوز واکسن 

فایزر را تهیه کرده و امیدوار است در روزهای آینده آنها را عرضه کند.
انتظــار مــی رود کــه کادرهای درمــان و نظــام ســلامت در اولویت اول 
واکسیناسیون باشند. برخی می گویند کوواکس به قدر کافی سریع عمل نکرده 
اســت. یکی از اعضای هیئت مدیره WHO، دکتر کلمنس مارتین آئور اتریشی 
می گوید کوواکس در تأمین و تحویل واکسن به کشورهای فقیر کُند عمل کرده 

است.
آیا واقعا توزیع واکسن در جهان عادلانه است؟

واکسن های تولیدشده در انگلیس، آمریکا، اروپا، روسیه و چین که هم اکنون 
به طور گسترده اســتفاده می شوند، توسط کشورهای مختلف جهان خریداری 

شــده و اســتفاده از آنها مورد تأیید نهادهای علمی قرار گرفته اســت، اما این 
واکسن ها به طور مساوی بین کشــورها تقسیم نشده است. کمپین اتحاد برای 
واکسیناســیون همــه مــردم (The Peoples Vaccine Alliance) چهــار ماه 
پیش اعلام کرد: «کشــورهای ثروتمند که فقط ۱۴ درصد از جمعیت جهان را 
تشکیل می دهند، بیش از نیمی از واکسن های استاندارد را خریداری کرده اند». 
طبق تحقیقاتی که مرکز نوآوری در ســلامت جهانی دوک انجام داده اســت، 
کشــورهای پردرآمد در حال حاضر ۴٫۲ میلیارد دوز واکســن تأییدشده دارند؛ 
در حالی که سهم کشورهای متوسط  و  کم درآمد فقط ۶۷۰ میلیون دوز واکسن 

است.
آیا کوواکس می تواند به پایان پاندمی کمک کند؟

حتی اگــر طرح کوواکس به اهداف از پیش  تعیین شــده خود برســد، باز 
هم پاندمی ادامه خواهد داشــت؛ زیرا دو میلیارد واکسیناسیون کمتر از سطح 
ایمنی ای خواهد بود که بــه گفته متخصصان برای پایان دادن به پاندمی لازم 
است. به گفته سازمان بهداشت جهانی برای متوقف کردن کرونا باید دست کم 
۷۰ درصــد از جمعیت جهان در برابر آن ایمن شــوند. اگر بــا نرخ دو میلیارد 
دوز واکســن در هر ســال ادامه دهیم، واکسیناســیون ۷۰ درصد از جمعیت 
۸/۷ میلیارد نفری جهان ممکن اســت چندین ســال طول بکشد. با این حال، 
همین دو میلیارد دوز واکسن هم برای حفاظت از افرادی که در اولویت هستند 
کمک بسیار درخور  توجهی است؛ حفاظت از کادرهای درمان و کارکنان نظام 

سلامت، سالمندان و افراد آسیب پذیر.
* ترجمه ای از مطلبي در بي بي سي جهاني

واکسن کرونا چگونه در جهان تقسیم مى شود؛ کوواکس


